L 5: Adjektiva III. deklinace
· Nestupňovaná adjektiva III. deklinace jsou –i-kmeny (několik výjimek níž)
· Různý počet tvarů pro jednotlivé rody platí jen v nominativu singuláru

· V ostatních pádech se počty tvyrů mezi troj-, dvoj- a jednovýchodnými adjektivy neliší
ADJEKTIVA TROJVÝCHODNÁ: vzor ācer, ācris, ācre = ostrý, bystrý  
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Podle vzoru acer skloňujeme adjektiva trojvýchodná, tj. adjektiva mající v nominativu singuláru zvláštní koncovku pro každý rod -maskulina -er, feminina -is a neutra -e (puer acer = bystrý chlapec, puella acris = bystrá dívka, verbum acre = ostré slovo). V genitivu, dativu a ablativu singuláru jsou tvary pro všechny tři rody shodné. V akuzativu singuláru je tvar společný pro maskulina a feminina, neutra mají tvar akuzativu vždy shodný s nominativem. V plurálu se maskulina a feminina tvarově shodují ve všech pádech, neutra mají v nominativu a akuzativu koncovku -ia. Všechna adjektiva III. deklinace jsou v ablativu singuláru zakončena na -i a v genitivu plurálu na -ium. Samohláska -e-v nominativu singuláru maskulina acer se v ostatních pádech vypouští. Pouze u adjektiva celer, celeris, celere = rychlý zůstává tato samohláska zachována. 

ADJEKTIVA DVOJVÝCHODNÁ: vzor brevis, breve = krátký, stručný 

Podle vzoru brevis skloňujeme adjektiva dvojvýchodná, tj. adjektiva mající společný tvar nominativu singuláru pro maskulina a feminina a zvláštní tvar pro neutra – maskulina a feminina jsou v ominativu singuláru zakončena na -is, neutra na -e (annus brevis = krátký rok, via brevis = krátká cesta, iudicium breve = krátký rozsudek). 

ADJEKTIVA JEDNOVÝCHODNÁ: vzor fēlix = šťastný 

Podle vzoru felix skloňujeme adjektiva jednovýchodná, tj. adjektiva mající společný tvar nominativu singuláru pro všechny tři rody (vir felix = šťastný muž, femina felix = šťastná žena, initium felix = šťastný začátek). 

Jednovýchodná adjektiva jsou v nominativu singuláru nejčastěji zakončena na -x (contumax, cis = vzdorovitý, simplex, icis = jednoduchý, ferox, cis = divoký) nebo -ens (prudens, tis = prozíravý, moudrý). Zakončení mohou být však i jiná (par, paris = rovný, stejný). Některá z těchto adjektiv mají v abl. sg. koncovku -e a v gen. pl. -um (vetus, eris = starý – abl. sg. vetere, gen. pl. veterum, pauper, eris = chudý – paupere, pauperum, dives, itis = bohatý – divite, divitum).
Při stupňování adjektiv se tvary posuzují jako zcela nová slova…
